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حکومت ها باید رفاه مردم را 
تامین کنند

یک فعال سیاسی گفت: حکومت ها 
باید رفاه مردم را تامین کنند اما این 
مسیر نامطلوب فعلی به نافرمانی مدنی 
می کشد و اعتبار مسئولان پیش مردم 
کاهش می یابد، به خصوص زمانی که 
می بینند از جیب مردم همه هزینه ها 
تامین می شود. سم اساسی برای هر 
سیستم عدم اعتماد عمومی است که 
تبدیل به نفرت و خشونت و نافرمانی 
مدنی می شود. غلامعلی رجایی درباره 
کارکرد دولت در رفع فقر و بازگشت 
حاشیه نشینان به مطالبات مدنی افزود: 
»نمی توان کار خاصی برای برخی از این 
مردم انجام داد. نقل است از ابوذر که 
خداوند به نان برکت دهد که اگر نان نبود 
نه روزه می گرفتیم نه نماز یعنی انسان 
باید بتواند نان بخورد تا توان انجام نماز و 
روزه داشته باشد اما وقتی کسی می بیند 
که هیچ آینده اقتصادی و معیشتی 
خاصی ندارد با خود می گویند کارکرد 
دولت چیست؟ ما باید بتوانیم بیمه 
باشیم و هزینه های کمرشکن ندهیم. 
رجایی گفت: الان چون عمده فشار دولت 
روی مالیات است و بودجه را انقباضی 
بسته اند صدای اعتراض تولیدکنندگان 

در می آید.

یـــادداشت

وزیر امورخارجه ایران گفته است که اگر در روند مذاکرات به 
مرحله ای برسیم که برای رسیدن به توافق نیاز باشد که در سطحی 
از مذاکرات، مذاکره مستقیم با آمریکا داشته باشیم، این کار را انجام 
خواهیم داد. صحبتی که سه هفته پیش نیز چیزی شبیه آن توسط 
رهبری بیان شد. این گزاره را شاید باید مهم ترین سیگنال طرف 
ایرانی برای احیای برجام دانست و در عین حال یکی از جدی ترین 
نشانه ها در مورد تمایل جدی ایران برای حصول نتیجه در مذاکرات 
وین. اما در اینجا چند پرسش وجود دارد که اولین آن به زمان ارسال 
این سیگنال به وین مربوط می شود. چرا امروز؟ ایران از ماه آوریل 
تا به امروز از مذاکرات مستقیم با واشنگتن پرهیز کرده است. دلیل 
آن هم از نظر تیم ایرانی کاملا روشن است. آمریکا در سال 2018 از 
برنامه جامع اقدام مشترک به صورت یکجانبه خارج شد و اکنون به 
عنوان یکی از اعضای برجام محسوب نمی شود. از طرف دیگر آمریکا 
به دلیل همین اقدام قابل اعتماد نیست و لذا عدم مذاکره به عنوان 
یک عامل برآمده از این بی اعتمادی تلقی می شود و همین طور 
ابزاری برای تنبیه آمریکا. در واقع از نگاه ایران مذاکرات مستقیم به 
مثابه امتیازی تلقی می شود که ایران می تواند به واشنگتن بدهد و 
طبیعی بود با چنین نگاهی و در میانه تداوم تحریم ها این امتیاز قابل 
واگذاری نبود اما ظرف دو هفته اخیر تحولات کوچکی در میدان 
تحریمی رخ داده است که اگرچه کوچک است ولی نشان دهنده 
نیت اعتماد ساز طرفی است که این تحولات کوچک را رقم زده 
است اما این دو تحول یا بهتر است بگوییم این دو گام کوچک چه 
بود که در بستری خاص می تواند به یک یا چند گام بزرگ منتهی 
شود. چوی جونگ کان معاون وزیر خارجه کره جنوبی اوایل ژانویه 
به وین سفر کرد. نماینده کشوری که حدود 7 تا 9 میلیارد دلار از 
پول های بلوکه شده ایران را در اختیار دارد. هدف سفر آزادسازی 
این اموال بود تا ایران نیز در مقابل غنی سازی 60درصد را تعلیق 
کند. با این همه این هدف به دلیل مخالفت ایران ناکام ماند. در اینجا 
و البته پس از سخنرانی 17دی ماه بایدن رئیس جمهور آمریکا و تیم 
راب مالی برای اینکه این سفر ناکام نماند، به راه میانبری رسید و آن 
راه اقدامات کوچک اعتماد ساز برای جلب نظر ایران جهت مذاکره 
مستقیم با تهران در مذاکرات وین بود. بر این اساس آمریکا سعی 
کرد با اقدامات کوچک و سپس سنجش واکنش ایران در این مسیر 
حرکت کند. در تاریخ 22 دی ماه وزارت خارجه کره جنوبی خبر 
مهمی اعلام کرد. وزارت خزانه داری آمریکا یک مجوز خاص برای 
انتقال پول غرامت به یک سرمایه گذار ایرانی را صادر کرده است و 
این مساله می تواند به بهبود روابط سئول با تهران کمک کند. پول 
انتقال داده شد و به حساب این سرمایه گذار ایرانی نیز واریز شد. سوم 
بهمن ماه کره جنوبی با پرداخت بدهی 18 میلیون دلاری از محل 
دارایی های بلوکه شده ایران در این کشور، مشکل حق رای تعلیق 
شده ایران در این نهاد بین المللی را مرتفع کرد. این کار با مجوز دوم 
وزارت خزانه داری آمریکا انجام شد. گام اول آمریکا بازخورد چندانی 
درمیان مقامات ایران نداشت اما حالا گام دوم با سیگنال وزیر خارجه 
ایران مواجه شده است. اما سخنان امیرعبداللهیان مشروط است. 
شاید به دلیل همین مساله تیم آمریکایی به این جمع بندی برسد که 
باید در زمینه اموال بلوکه شده ایران در سئول گام سومی هم بردارد 
ولی تا همین جای کار استراتژی گام های کوچک جواب داده است 
و البته این به دلیل تمایل ساختاری طرفین برای تداوم مذاکرات و 
رسیدن به نتیجه در وین است. پس می توان در روزهای آینده هم 
منتظر گام های بیشتر آمریکا بود و هم شروع مذاکرات مستقیم 

ایران و آمریکا در وین برای احیای برجام.

سیگنال های مذاکراتی تهران

شرط تغییر روش در وین
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: روش ارتباطی 
با آمریکا تنها زمانی با روش های دیگر جایگزین 
می شود که توافق خوب در دسترس باشد. علی 
شمخانی در توئیتی نوشت: تا کنون ارتباط با هیات 
آمریکایی حاضر در وین با مبادله نوشتار غیر رسمی 
انجام شده و نیازی به بیش از این نیز نبوده و نخواهد 
بود. این روش ارتباطی تنها زمانی با روش های دیگر 
جایگزین می شود که توافق خوب در دسترس باشد. 

گسترش روابط با کشورهای آفریقایی
وزیر امور خارجه کشورمان امروز میزبان آقای 
روبرت دوسی وزیر خارجه توگو و هیات همراه بود. 
در این دیدار دو طرف در خصوص موضوعات مختلف 
مورد علاقه در سطوح دوجانبه، منطقه ای و بین المللی 
تبادل نظر نمودند. امیرعبداللهیان در این ملاقات 
ضمن خوشامد به وزیرخارجه توگو و هیات همراه، 
به اهمیت انجام سفرهای متقابل مقامات دو کشور 
در توسعه روابط دوجانبه اشاره و بر اراده جدی 
دولت جمهوری اسلامی ایران برای گسترش روابط 
با کشورهای آفریقایی و توسعه همه جانبه مراودات و 
تعاملات در تمامی زمینه های مورد علاقه مشترک با 

کشور توگو تاکید کرد.

حمایت از تیم ملی فوتبال 
سخنگوی دولت گفت: معاون اول به سازمان 
برنامه و بودجه دستور داد پاداش های معوق بازیکنان 
تیم ملی تسویه و هزینه های جشن صعود مقتدرانه 
به جام جهانی تامین شود. علی بهادری جهرمی 
در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: » تأکید 
رئیس جمهور برای حمایت از تیم ملی فوتبال، عملی 
شد. معاون اول به سازمان برنامه و بودجه دستور 
داد پاداش های معوق بازیکنان تیم ملی تسویه و 
هزینه های جشن صعود مقتدرانه به جام جهانی 

تامین شود.«

انتصاب جدید ریاست جمهوری 
در حکمی از سوی آیت ا... رئیسی، حجج اسلام 
تقوی و حاجی ابوالقاسم به عضویت شورای هماهنگی 
ارتباطات ریاست جمهوری با حوزه و روحانیت 
منصوب شدند. رئیس جمهور به منظور تحکیم و 
تقویت ارتباط ریاست جمهوری با مراجع عظام 
تقلید، ائمه جمعه، علمای بلاد، حوزه های علمیه و 
سایر شخصیت های روحانی، در احکام جداگانه ای 
سیدرضاتقوی و محمد حاجی ابوالقاسم دولابی 
را به عضویت شورای هماهنگی ارتباطات ریاست 

جمهوری با حوزه و روحانیت منصوب کرد. 

ایجاد اشتغال پایدارخانواده محور 
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده تاکید 
 کرد: بیمه زنان سرپرست خانوار دارای بیش از

۳ فرزند و ایجاد اشتغال پایدار با نگاه خانواده محور 
برای زنان سرپرست خانوار در دستور کار قرار دارد. 
انسیه خزعلی در جریان جلسه علنی دیروز مجلس 
و بررسی اقدامات صورت گرفته در حوزه زنان، بیان 
کرد: طرح جامعی برای کسب و کار مبتنی بر ایجاد 
پایدار اشتغال با نگاه به خانواده تنظیم شده است. 
طی 1۴ سفر استانی که با حضور ریاست جمهوری 
انجام شده، رسیدگی به زنان سرپرست خانوار 
در اولویت قرار گرفته است. براساس این طرح 
جامع، پایداری مشاغل طی ۴ سال مورد توجه قرار 
گرفته است وی افزود: اشکالاتی در ارائه وام های 
خوداشتغالی ۵0 میلیون تومانی وجود داشت که 
بعضاً افراد به ۳ ضامن نیاز داشتند، اما اکنون این 
وام ها به صورت قرض الحسنه و با یک ضامن ارائه 

می شود. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با 
تاکید بر اینکه درخواست مذاکره 
آمریکا جدید  از سوی  مستقیم 
نیست و مدت هاست مطرح شده 
آمریکا  با  الان  تا  گفت:  است، 
مذاکره نکرده ایم، اما چنانچه در 
طرف مقابل آمادگی رفع تحریم ها 
وجود داشته باشد، جا برای توافق 
وجود دارد. سید ابراهیم رئیسی 
گفت وگوی  در  شب  شنبه  سه 
تلویزیونی خود با اشاره به سفر 
اخیرش به روسیه، اظهار کرد: 
برخی می گویند نگاه به شرق و 
روسیه و چین مطرح شده است، 
ولی ما باید سیاست متوازن داشته 
باشیم، ما دنبال سیاست متوازن 
و جبران عقب ماندگی ها هستیم. 
وی با طرح این سوال که چرا به 1۵ 
کشور همسایه توجه نمی کنیم؟ 
خاطرنشان کرد: بعد از سفر اخیر 
به تاجیکستان حجم روایط ما ۳ 
برابر شده است. در ترکمنستان 
هم روابط ما گسترش یافت. نسبت 
به روسیه هم همین طور است. 
وی افزود: ۳ میلیارد روابط ما به 
روسیه می تواند به 10 میلیارد دلار 
برسد و صادرات و واردات به این 
کشور داشته باشیم. در حوزه های 
نفتی و گازی، صنعت، کشاورزی و 
هوافضا می توانیم با روسیه همکاری 
که  داریم  مزیت هایی  ما  کنیم. 
مورد نیاز روسیه است و روسیه 
مزیت هایی دارد که می تواند مورد 
استفاده ما باشد. اهم صبحت های 

رئیس جمهور در زیر آمده است:
 ما مذاکرات را پیش می بریم اما 

همه چیزمان مذاکره نیست.
 در خنثی سازی تحریم ها یکی 

از راه های ما ارتباط با روسیه است.
 باید نوعی توازن در روابط با 
همسایگان برقرار شود که پیش از 

این اینطور نبوده است. 
با   میزان ظرفیت تجاری ما 
روسیه می تواند به 10 میلیارد دلار 

برسد.
 سلطه دلار باید شکسته شود و 

ما می توانیم با ارز دولتی کار کنیم.
 پوتین بعداز دیدار با ما تمام 
وزرای روسیه را فراخوانده و دستور 
پیگیری سریع تصمیمات را داده 

است.
 همه تصمیمات در جهت منافع 
مردم و توسعه مناسبات همسایگی 

است.
 کریدور شمال جنوب ما مسیری 
است که تجارت منطقه را سهل 

خواهد کرد.
 درخواست مذاکره مستقیم از 
طرف آمریکا مدت هاست مطرح شده 
است، هم در دولت سیزدهم و هم در 

دولت های قبل مطرح بوده.
 در صورتی که طرف مقابل آماده 
لغو همه تحریم های ظالمانه باشند، 

جا برای هرگونه توافق وجود دارد.
 تشویق جوانان به ازدواج فقط با 
حرف زدن نمی شود و دولت برای این 

کار تمهیداتی اندیشیده است.
 بنای ما تشویق جوانان به ازدواج 
است. پرداخت وام ازدواج حتماً 

متناسب با تورم ادامه می یابد.
می خواهد  سیزدهم  دولت   

»دولت صادق الوعد« باشد.

 بنای ما بر کنترل تورم است  و 
گزارش مرکز آمار و بانک مرکزی و 
مراجع اقتصادی هم نشان دهنده 

موفقیت دولت در این زمینه است.
اساس  بر   1۴01 بودجه   
پیش بینی  رشد اقتصادی تنظیم 

شده است.
 کنترل قیمت ها مساله ای  مهم و 
خواسته  به حق مردم  است که دولت 

خود را موظف به آن می داند.
 ارز ۴ هزار و 200 تومانی در یک 
مقطع بر اساس شرایطی ایجاد شد 
اما موجب رانت، فساد، ارتباطات 

ناسالم  شد
 این ارز باید دو سه سال قبل 
حذف می شد اما به دولت سیزدهم 

کشیده شد .
 در حذف ارز تــــرجیحی به سه 
نکته توجه داریــــم: اجماع نسبی 
مجلس و دولـــت، اقناع نخبگان 
و افکارعمومی  و حفظ قدرت خرید 
مردم در کالاهایی که قیمت شان 

تغییر می یابد .
 بهتر اسـت درآمد ناشی از حذف 
ارز ۴ هزار و 200 تومانی به صورت 

کارت اعتباری به مردم داده شود .
 خــط قرمز مــا در حـذف ارز 
ترجیحی معیشت مردم است و به 
هیچ عنوان دراصلاحات اقتصادی 
راضی به آسیب دیدن سفره مردم 

نمی شویم .

 وضعیت بورس از میراث های 
به جا مانده دولت قبل است . بورس 
به هیچ عنوان نباید قلک تأمین مالی 

دولت باشد.
 صبح امروز، وزیــــر اقتصاد 
راهکارهای برون رفت از مشکلات 

بورس را به مردم اعلام می کند.
 هوای پاک از حقوق مردم است و 
از استانداران و دستگاه ها خواسته ایم 
وظایف  قانونی خود را با جدیت انجام 

دهند 
 دولت از انتقاد استقبال می کند 
اما برخی از اظهارنظرها  گاهی با 
واقعیت همخوانی ندارد؛ اگر نگویم 

غیر منصفانه است
 در این دولت کسی را اتوبوسی 
نیاوردیــم و مــــلاک انتصابات 
شایسته سالاری بوده، نه ارتباطات 
حزبی و گروهی  و نسبت های فامیلی

 انتصابات در دولت سیزدهم بر 
اساس روابط فامیلی و دوستی نبوده 

و این از نقاط قوت دولت است 
 تلاش مـــی کنیم کــه از بانک 

مرکزی استقراض نکنیم.
 ستاد تنظیم بازار موظف است 
قیمت هــا را در سطح جامعه کنترل 

کند.
 برخی از قیمـــت ها در بازار یـا 
پایین آمده است یا تغییر نکرده است.

 برای حذف ارز دارو و نان 
برنامه ای نداریم.

هادی خسروشاهین 
 تحلیلگر مسائل بین الملل

    رئیس جمهور در گفت وگوی تلویزیونی: 

راهتوافقباآمریکاوجوددارد؛بهشرطلغوتحریمها
 درخواست مذاکره مستقیم از سوی آمریکا جدید نیست      خط قرمز در حذف ارز ترجیحی معیشت مردم است

   اتوبوسی نیاوردیم، انتصابات  فامیلی نداریم!      هر کجا نگاه می کنم، گشایش می بینم!

دیدگــــاه

نگـــــاه

»راه خروج« را به اساتید نشان می دهیم! 
قانون  اجرای  -عدم   ۵ اول/ صفحه  از  ادامه 
همسان سازی در سال جاری برای اساتید بازنشسته 
با شاغلان که بخش قابل توجهی از آنها با بیش از ۴0 
سال سابقه و با مراتب استادی و دانشیاری در خدمت 
دانشگاه ها هستند و همچنین تعلل در تصویب قانون 
دائمی کردن همسان سازی در مجلس که نیازمند همت 
نمایندگان است. 6 - اتفاق دیگری که به شدت امنیت 
شغلی دانشگاهیان را تهدید می کند، موضوع عدم تمدید 
قرارداد و همچنین ایجاد محدودیت برای اساتیدی است 
که جایگاه شایان توجهی در دانشگاه های خود و در جامعه 
دارند که این موضوع یادآور دوره ریاست جمهوری دولت 
نهم است که بازنشستگی زودهنگام و اخراج تعداد قابل 
توجهی از اساتید مجرب و کارآمد دانشگاه ها را کلید زد. 
اینها نمونه هایی از هجمه به دانشگاه و دانشگاهیان است ، 
بی مهری هایی که نتیجه آن تشویق نخبگان و متخصصان 
به مهاجرت از یک سو و دلسردی برای عاشقان وطن جهت 
ماندن و خدمت به مردم است. امیدوارم رئیس دولت 
سیزدهم در پایبندی به وعده های خود و در پیشگیری 
از خروج سرمایه های انسانی از دایره خدمتگزاری ، تجدید 

نظر جدی داشته باشند.

غفلت دولت از کوچک سازی
ادامه از صفحه یک / شاید درآمدها تحقق پیدا 
نکند ولی هزینه ها حتما محقق خواهد شد ضمن اینکه 
افزایشی هم خواهد بود چراکه نرخ تورم هم روند افزایشی 
به خود خواهد گرفت. نهایتا باید به سمت و سویی برویم 
که هزینه های جاری دولت کاهش پیدا کند. در کنار این 
موضوع باید سرمایه گذاری های جدید در کشور صورت 
بگیرد و یکی از مواردی که دولت درنظر دارد فروش 
دارایی های دولت است که شاید کمک کننده باشد، اما 
آیا در شرایط حاضر توان خرید در این حوزه وجود دارد. 
اینها مسائلی هستند که باید در بودجه به  آن توجه شود 
ولی در متون بودجه سال آینده چنین حساسیت هایی 
دیده نمی شود یا بسیار کمرنگ هستند و در آینده این 
موضوعات می تواند به کاهش بودجه سایر بخش ها در 
مقابل بودجه هزینه ای دولت منجر شود و مانند هر سال 

توسعه در سایر حوزه های اقتصادی را مغفول بگذارد.

سخنگوی دولت:        

مذاکره مستقیم ایران و آمریکا برقرار نشده است  
  شاهد خبرهای خوب در حوزه اقتصادی خواهیم بود

آرمان ملی: سخنگوی دولت با اشاره به 
دستاوردهای سفر رئیس جمهوری به روسیه 
اظهار کرد: در خصوص دستاوردها هم در 
موضوعات دوجانبه، چندجانبه، منطقه ای 
و بین المللی مباحث متعدد مطرح شد. در 
این سفر نگاه ها نزدیک و توافقات گسترده و 
قابل قبول بود. برخی قراردادها در همان زمان 
سفر نهایی شد و برخی از قراردادها و توافقات 
بلافاصله پس از جلسه روسای جمهور که جلسه 
نتیجه محور و عمل گرایانه ای بود به مقامات 
ابلاغ شد و برنامه ریزی ها برای تحقق آن آغاز 
شده است. علی بهادری جهرمی در خصوص 
وعده های دولت و کیفیت اجرای آن ها، گفت: 
اولین وعده اولویت دادن به حفظ سلامت مردم 
بوده است. مطابق آن اولویت دهی اقتصادی در 
دستور کار دولت بود. به تدریج شاهد خبرهای 

خوب در حوزه اقتصادی خواهیم بود که زمان 
لازم برای مشاهده اقدامات لازم است. وی افزود: 
چندین خبر خوب هم در دهه مبارک فجر برای 
مردم عزیز داریم که در بخش های مختلف به 
اطلاع مردم عزیز خواهد رسید، اما در حال 
حاضر باید به دو خبر خوب اشاره کنم. اول در 
حوزه اقتصادی اینکه وعده های رئیس جمهور 
برای تسهیل پرداخت وام به مردم عزیز محقق و 
عملی شد و کلیه متقاضیان تسهیلات خرد که 
رتبه اعتباری آنها B، A و C است، می توانند 
تا سقف ۵0 میلیون تومان بدون ضامن و با ارائه 
گواهی کسر از حقوق خود و نیز برای دریافت 
وام تا سقف 100 میلیون تومان، باز هم بدون 
نیاز به ضامن و با ارائه گواهی کسر از حقوق به 
همراه یک سفته یا چک، اقدام و وام دریافت 
کنند. وی درباره تعاملات دولت و مجلس اذعان 

کرد: امروز موسم خدمت به مردم است. مردم 
منتظر حل مشکلات هستند. وقت کار است و 
دولت وارد حاشیه ها نمی شود. دولت و مجلس 
برای حل مشکلات مردم همسو و در تعامل 
و همکاری کامل هستند. رای اعتماد بالای 
مجلس به کابینه و همراهی در موضوعات کلان 
و اساسی و حضور دائمی وزرا در کمیسیون ها 
نشانه تعامل گسترده مجلس و دولت با یکدیگر 
است. وی درباره آخرین وضعیت برقراری ارتباط 
ایران با عربستان تصریح کرد: ایران از صلح و 
ثبات در منطقه و روابط حسنه با کشورهای 
مسلمان حمایت می کند. تا کنون چهار دور 
مذاکرات میان ایران و عربستـان به میزبانی 
عــراق صورت گرفته اســـت. آماده بازگشایی 
سفــارتـــخانــه ها بـه شـکل متقابل هستیم 

اما تـوافقات هنوز نــهایی نشده است.

 کوپن جایگزین ارز 
ترجیحی شود

گفت:  مجلس  ادوار  نماینده  یک 
بازگردان کوپن شاید تنها راهی باشد که 
بتواند در ازای حذف ارز ۴200 تومانی 
از حقوق اقشار متوسط و آسیب پذیر 
دفاع کند. محمدجواد آرین منش درباره 
تصمیمات دولت و مجلس برای حذف ارز 
ترجیحی اظهار کرد: چنین تصمیماتی و 
همچنین افزایش مالیات ها فشار مضاعفی 
در امور مردم به ویژه اقشار متوسط و 
آسیب پذیر وارد می کند. هرگاه ارز دو 
نرخی می شود، فساد و رانت هم پدید 
می آید اما راهکار مقابله با رانت حذف 
ارز ترجیحی بدون جایگزین کردن آن 
نیست زیرا این اقدام یک شوک قیمتی 
به جامعه وارد خواهد کرد و تجربه هم 
ثابت کرده دولت حاضر به کنترل و 
نظارت بر قیمت ها نیست زیرا تاکنون 
راه های گوناگونی که دولت ها دنبال 
کرده اند به شکست انجامیده است. وی 
افزود: فشار بر اقشار آسیب پذیر و حقوق 
بگیران به حدی است که امکان تاب آوری 
بیشتری ندارند بنابراین اگر جایگزینی 
برای حذف ارز ترجیحی در نظر گرفته 
نشود مشکلات اقتصادی را بیشتر کرده 
و نارضایتی ها را گسترده تر می کند. هنوز 
یارانه دارو و نهاده های دامی حذف نشده 

اما قیمت آن ها گران شده است. 

سـرمقــاله

وعده هایی که دولت داده از پیش هم معلوم بود که انجام 
نمی شود. چرا که موضوع را ژورنالیستی و انتخاباتی دیدند و 
وعده  هایی دادند که حداقل تا کنون عملی در آنها نبوده و دیده 
نشده است. مثل دولت های قبلی که آنها هم وعده های مختلفی 
می دادند اما به بسیاری از آنها عمل نمی شد. لذا عملی نشدن برخی 
وعده ها امری طبیعی است. یعنی اگر مقداری اندیشه داشته باشیم 
و اوضاع را بسنجیم خواهیم دید که آن وعده ها عملی نیست. کما 
اینکه با این مصوبه مجلس برای حذف ارز ۴200 تومانی یقینا سال 
آینده تورم بالایی در انتظار جامعه است. البته مساله کشور امروز این 
است که به سمت فروپاشی زیستگاهی می رویم سرزمین خود را از 
دست می دهیم و هیچ به فکر نیستیم که جلوی این مساله را بگیریم. 
حتی هفته پیش مطلبی آمده بود هنوز اعتبارات سفر نخست 
رئیس جمهور به خوزستان ابلاغ نشده است. حال اینکه کارهایی 
که می خواهند بکنند چیست؟ خود محل سوال است. اینکه چه 
فکری برای خوزستان کرده اند. هر چند که خوزستان یک بخشی 
از کشور و سایر بخش ها نیز به سمت مشکلات زیستی، فرونشست 
دشت ها، کشاورزی که در حال از بین رفتن است و باید مدرن شود 
همه اینها دچار خدشه شده و هیچ اقدامی هم در خصوص آن 
صورت نمی گیرد. آقای معاون اول نیز گفته که باید آبخوان داری و 
آب خیزداری را انجام دهیم در حالی که این معلوم است و از گذشته 
وجود داشته و در قانون برنامه ششم در ماده های ۳۵، ۳6 و ۳7 آمده 
است. اما نه آقای روحانی ودولتش به آن عمل کردند نه این دولت 
به آن عمل می کند. لذا یک سردرگمی در چگونگی اداره برای آینده 
کشور است که این مهم تر است. اگر نه تورم و بورس و.... به نحوی 
حل می شود اما این مساله اصلاح قابل حل نیست یک طرفه بوده و 
قابل بازگشت نیست. بنابر این عدم توفیق دولت در عدم دستیابی 
به موفقیت و تحقق وعده های داده شده طبیعی است و از پیش 
مشخص بود که تحقق چنین وعده ها و حرف هایی ممکن نیست. 
به خصوص اینکه شاید دولت یا عده ای به احیای برجام امید داشته 
باشند. در حالی که اگر برجام هم احیا شود شرایط همین خواهد بود 
و چندان تغییری نخواهد کرد. اصل قضیه که جلوگیری از تخریب 
امکانات زیر بنایی کشور اعم از امکانات طبیعی و تاسیساتی ممکن 
است با یکدیگر دچار مشکل شود که باید در این زمینه کاری 
شایسته صورت گیرد. هر چند که باید در زمینه اقتصاد و معیشت 
مردم نیز به همین موازات تلاش صورت گیرد. اما اصل قضیه تلاش 

دولت باید در حوزه احیای منابع زیست محیطی کشور باشد.

وعده های دولت فراموش نشود 

سید مصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

تحقیق و تفحص ها آثار مورد 
نظر را نداشته اند

رحمت ا... نوروزی نماینده مجلس گفت: 
مجلس حق تحقیق و تفحص در همه امور 
کشور را دارد. اما تحقیق و تفحص های 
زیادی از خرداد سال 99 تا کنون انجام شده 
و اگر این تحقیق و تفحص ها نتیجه نداشته 
باشد تصویب آن هم فایده ای ندارد. حداکثر 
دو دوره می توان یک تحقیق و تفحص 
را تمدید کرد. از طرفی اگر مجلس به 
تحقیق و تفحص رأی بدهد و کمیسیون ها 
حمایت نکنند و حمایتی از سوی کلیت 
مجلس صورت نگیرد بازوی نظارتی ما 
برای تحقیق  و تفحص ها کارکردی نخواهد 
داشت. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
در پاسخ به این تذکر این نماینده گفت: 
گزارش تحقیق و تفحص در کمیسیون های 
مجلس باید رأی لازم را بیاورد تا به صحن 
علنی ارجاع شود. وی خاطرنشان کرد: 
گزارشی را از تحقیق و تفحص های صورت 
گرفته در دوره های قبل بررسی کردیم 
و متوجه شدیم اثری که باید آنها داشته 
باشد، نداشته است. برهمین اساس باید 
و  تحقیق  بررسی  برای  کمیسیون ها 
تفحص ها اقدامات لازم را انجام دهند و 
سپس آن را به صحن علنی مجلس ارجاع 

دهند.

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه 
اظهار داشت: حدود 6 ماه از دوره 
تحول در قوه قضائیه سپری شده 
و در این مدت اقدامات موثری در 
دستگاه  قانون مندی  راستای 
قضائی و سازمان های مرتبط با این 
دستگاه و اجرای عدالت برداشته 
شده است. یکی از اقدامات توجه 
بود.  زندانیان  وضعیت  به  جدی 
اقشار  از  زندانیان یکی  می دانید 
آسیب پذیر جامعه ما هستند و به 
راحتی دسترسی به مسئولان ندارند 
و در همان روزهای ابتدایی این دوره 
ریاست قوه قضائیه شخصا در زندان ها 
حضور یافتند و ملاقات هایی داشتند 
و دستور دادند که همه مسئولان 
در زندان ها حضور یابند و هزاران 
مورد بازدید از زندان ها را داشتیم. 
همچنین فراهم کردن زمینه ملاقات 
زندانیان با خانواده هایشان از دیگر 
 .. . اقدامات انجام شده بود. ذبیح ا
خداییان گفت: دسترسی به وکلای 
زندانیان و طبقه بندی زندانیان و 
عدم استفاده از دستبند و پابند جز 
در موارد ضروری از دیگر اقدامات بود. 
وی افزود: همچنین ترتیبی داده شد 
که متهمان با وثیقه و معرفی کفیل 
روانه زندان نشوند و در صدور احکام 

جایگزین  مجازات های  از  بیشتر 
استفاده شود و از نهادهای ارفاقی 
استفاده شود که در کاهش جمعیت 
رئیس  و  است  تاثیرگذار  کیفری 
سازمان زندان ها هم بخشنامه ای 
صادر کردند که به حقوق زندانیان 
توجه شود. وی ادامه داد: علنی بودن 
محاکمات از دیگر اقدامات انجام شده 
بود. خداییان درباره آخرین وضعیت 
پرونده های محمدعلی نجفی شهردار 
پیشین تهران و مهدی هاشمی و 
اینکه آیا درخواست مرخصی داشتند 
یا مورد عفو مشروط قرار گرفتند 
بیان کرد: می دانید که آقایان نجفی 
و هاشمی محکومیت قطعی دارند و 
در اجرای حکم قطعی در زندان اند و 
مشمول مرخصی هستند و براساس 
قانون اگر تقاضا داشته باشند به آنها 
مرخصی داده می شود. وی عنوان 
کرد: آنها مشمول آزادی مشروط 
نگرفتند.  قرار  مجازات  تعلیق  یا 
سخنگوی دستگاه قضا در خصوص 
چگونگی نظارت بر بخشنامه حقوق 
زندانیان و بازداشت شدگان اظهار 
کرد: بخشنامه سازمان زندان ها در 
راستای تأکیدات رئیس قوه قضائیه 
جهت ساماندهی زندانیان بود. در 
خود دستورالعمل پیش بینی شده 

که مسئولان زندان ها نظارت هایی 
همچنین  باشند.  داشته  اجرا  بر 
دادستان ها هم بر اجرای آن نظارت 
می کنند. از لحظه ای که زندانی وارد 
زندان می شود تا زمان آزادی باید 
مقررات رعایت شود و دفتر سازمان 
بازرسی زندان ها و مسئولین زندان ها 
باید نظارت بر اجرای این دستورالعمل 
داشته باشند و در صورت عدم رعایت 
مقررات با متخلفان برخورد خواهد 
شد. وی درباره آخرین وضعیت پرونده 
پرونده  تحقیقات  گفت:  پلاسکو 
پلاسکو کامل و به دادگاه ارجاع و 
رای بدوی در این ارتباط صادر شد. 
در این پرونده ۳6 شخص حقیقی 
وحقوقی تحت تعقیب قرار گرفتند 
و 1۳ شخص از جمله دستگاه های 
اجرایی به نسبت تقصیری که داشتند 
به جزای نقدی محکوم شدند و برخی 
اشخاص حقیقی به حبس محکوم 
شدند و پرونده آماده ارسال به دادگاه 
تجدیدنظر است. خداییان درباره 
آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده 
فساد در فوتبال گفت: این پرونده 
چند سال قبل به دستگاه قضائی 
ارجاع شده و مربوط به سال جاری 
نیست. پرونده ای است که از ناحیه 
کمیسیون اصل 90 ارسال شده بود 

و قرار منع تعقیب در آن صادر شده 
است چرا که گزارش های ارسالی در 
این رابطه کلی بود. نقش افرادی که 
در فساد نقش داشتند مشخص نشده 
بود و بعد از تحقیقات در سال 98 این 
پرونده به صدور قرار منع تعقیب 
منتهی شد؛ البته در رابطه با وزارت 
ورزش و برخی قراردادها پرونده هایی 
تشکیل شده است. وی در مورد 
آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده 
و مطرح  فریدون  امنیتی حسین 
شدن اسمش در پرونده کروز اظهار 
کرد: حسین فریدون در اجرای حکم 
قطعی که قبلا صادر شده در زندان 
است و در جریان رسیدگی به پرونده 
شرکت کروز نماینده دادستان ضمن 
قرائت کیفرخواست مواردی گفت که 
به ایشان رشوه پرداخت شده است. با 
پیگیری ها در این خصوص پرونده ای 
مفتوح است و منتهی به صدور جلب 
دادرسی و کیفرخواست نشده است و 
اگر دلیل کافی برای توجیه اتهام باشد 
نسبت به احضار آن اقدام می شود و 
این طور نیست که در کیفرخواست 
این شرکت به عنوان متهم اسم این 
فرد قید شده باشد بلکه با مدارک در 
پرونده طبیعتا به صورت جدا از کروز 

رسیدگی می شود.

سخنگوی قوه قضائیه:    

مهدي هـاشمي و نجفـــي آزادي مشــروط نگرفتند    
  رای بدوی ساختمان پلاسکو صادر شد


